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ADVENT 4. VASÁRNAPJA                         C év            1– 5 oldal
 
Olv.: Mik 5,1-4a – Zsid 10,5-10 - Lk 1,39-45
Mária látogatása Erzsébetnél 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL
 
Szentmise bevezetése

Kedves Testvérek! Sokszor panaszolják az emberek, hogy távol van az Isten! Isten mindig
közel van! Legfeljebb mi emberek nem mozdulunk Isten felé! Furcsa emberi próbálkozás is
van, az ember haverkodni akar az Istennel! 

Engedjük meg Istennek, hogy közel jöhessen hozzánk!
Engedjük be Istent az életünkbe, mert akkor döbbenünk rá, 

hogy Isten mindig velünk van!

Most advent végén, 
karácsony tőszomszédságában gondoljunk arra, 
hogy mennyire készültünk erre a nagy ünnepre! 
Vizsgáljuk meg lelkiismeretünket, bánjuk meg bűneinket, 
hogy méltóképpen ünnepelhessük az Úr szent titkait!

Szentbeszéd

Kedves Testvérek! 
Nagyon szép ünnepre,  karácsonyra készülünk, amikor Jézus születésére gondolunk. Azt  a
titkot ünnepeljük, hogy Isten szereti a világot, Isten szeret bennünket, embereket! 

Isten irántunk való szeretetét úgy fejezi ki,
hogy a Fiú teljesíti Isten akaratát és értünk Emberré lesz,

hogy megismerhessük, mekkora szeretettel van irántunk az Isten!

A szentmise bevezetőjében említettem: a modern ember oly sokat emlegeti, hogy távol van az
Isten! Az ember ezzel talán azt a tragédiát mondja ki, hogy az ember van távol az Istentől! 

Egészen más volt az ókori ember gondolkodása és az Istennel való kapcsolata. 
Más volt a választott nép elgondolása a Teremtőről, a Megmentőről. 
Egészen más az Újszövetség emberének gondolata az Istenről!

Az  ókori  emberek úgy  gondolták,  hogy  az  istenek  messze  vannak,  az  isteneket  ki  kell
engesztelni. Áldozatok tömegét jelenítették meg, ezzel engesztelték isteneiket. 
 
A  választott  nép egy  lépéssel  előbbre  jutott:  félt  az  Istentől! Mózes,  amikor  az  égő
csipkebokorban találkozik a kegyelmi érintéssel, akkor eltakarja arcát, nehogy meglássa az
Istent, mert aki meglátja az Istent, annak meg kell halni. Ebben a titokban azt fedezhetjük föl,
hogy  az  ő  vágyakozásuk  mélységesen  mély  volt  az  istenlátásra!  Az  életüket,  az  egész
örökkévalóságot  úgy  gondolták  el:  látni  az  Istent,  de  ne  idő  előtt!  Ez  jelenti  a  zsidók
felfogását az emberi élettel kapcsolatosan: ha az embernek jól megy sora, akkor közel van az
Istenhez, Isten közel van hozzá, de látni  - majd később!
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Az újszövetségi ember féli az Istent! 
Micsoda  különbség!  Az  újszövetségi  ember  féli  az  Istent,  fölfogta  Isten  nagyságát,
emberfölöttiségét, világfölöttiségét, de ugyanakkor azt is fölismerte, hogy mi az Isten akarata!

Isten akarata az emberrel az,
hogy Isten és ember egymással szövetségben legyen!

A hatalmas  Isten  lehet  az  ember  szövetségese!  Ez  volt,  ez  ma  is  az  újszövetségi  ember
istenképe! Az istenfélelem nem félelem Istentől, hanem az a fölismerés, hogy az Isten milyen
hatalmas! Ugyanakkor az ember mégis ezzel az Istennel összetartozhat! Ezt fejezte ki a Biblia
emberképe, hogy emberi életünket az emeli meg, hogy mi összetartozhatunk az Istennel! 

Az ember élete ez által valójában megistenül!

Ma már erről keveset gondolkodunk, mert a mi emberképünk sajnos  a modern emberkép,
amit a mai ember mintegy önmagát mentegetve mond, hogy távol az Isten! Isten olyan távol
van, hogy az ember nem érhet fel Hozzá! Ha picit is belegondolunk: micsoda visszalépés! 

Távol az Isten,
ez a kijelentés készítette elő a modern világ istentagadását,

a modern világ istenhitének gyengülését!

Távol az Isten!
Olyan távol az Isten, hogy talán nincs is! 
Még tovább megy, kijelenti, hogy Isten nincs! 

A szeretet kockázata
A bibliai emberkép abból az igazságból táplálkozik, hogy Isten és ember összetartozik! Ennek
a  titoknak  nagy  ünnepe  Urunk  megszületésének  titka!  Az  ember  kerül  a  történelem
középpontjába! Minden értetek történik, olvassuk az apostoli levelekben! 

A világ Istené! 
Ti Krisztuséi vagytok! Krisztus az Istené! 
Csodálatos kapcsolat! Minden értetek történik! 

Hallottuk, Jézus Isten akaratát akarja teljesíteni,
 amikor értünk Emberré lesz! Isten akarta volt az, 

hogy úgy fejezze ki szeretetét irántunk, hogy értsük:
Jézus a közöttünk megjelenő isteni szeretet!

Gondoljunk bele, mekkora kockázat a szeretet kockázata! A szeretet kockázata azt jelenti,
hogy az ember ebbe belehal, mert kiszolgáltatja magát! Minden feltételről lemond az ember,
de ezt Jézustól tanuljuk, aki értünk Emberré lett! 

Jézus mindenről lemond, 
ami az ő Istenségét védhetné ebben a profán világban, 
ami az ő szentségét megmentené 
ennek a profán világnak szennyeitől!
Nem teszi, mert szeret! 
A szeretet ezt a kockázatot jelenti! 
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Így teljesedik be az ember megváltása,
hogy Jézus odaadja az életét értünk! Meghal értünk!

Nagyon fontos, hogy ezzel a titokkal szembesüljünk, amikor erre a nagy ünnepre készülünk!
Különben számunkra sem marad más belőle, mint valamicske megmentés ebből a szeretetből!
Amikor  ajándékot  vásárolunk,  ajándékot  adunk  egymásnak,  akkor  valamit  visszahozunk
ebből  a  titokból.  Ennél  többet  vár  tőlünk  az  élet!  Az  élet  nem  azt  várja  tőlünk,  hogy
megvásároljuk magunkat ajándékokkal egymástól! 

Az élet azt várja, 
hogy - ahogy Jézus tette, - Isten akaratát teljesítsük be!

Isten akarata 
az egymásnak ajándékozott nagylelkű megnyilatkozások sorozata!

Miképpen kell nekünk Isten akarata szerint összetartozni
Ez  a  titok  a  Szűzanya  életében  emberi  módon  jelenik  meg.  Azt  hallottuk  a  mai
evangéliumban, hogy ez a titok közelebb kerül hozzánk Mária megnyilatkozásai során. Azt
olvastuk, hogy Mária útra kelt azonnal sietve Juda egyik városába megy hegyeken keresztül
minden fáradságot vállalva és ott szolgál! 

Íme a titok kiteljesedése
1. Mindenek előtt azonnal, sietve kelt útra, ami a pillanat kegyelmi gazdagsága!
2. Minden fáradságot vállal, ami az életszentség kifejeződése! 
3. Ott marad és szolgál, ami valójában a Lélek ihletésére, késztetésére való szolgálat! 

Ez a három titok kifejezi számunkra,
hogy miképpen kellene nekünk Isten akarata szerint összetartozni!

1. A pillanat kegyelmi gazdagsága
Mária hallja a hírnöktől, hogy rokona Erzsébet szintén gyermeket vár és pár hónap múlva
megszületik  Erzsébet  gyermeke.  Ebben a  pillanatban,  ahogy Mária  hallja  ezt  az üzenetet,
azonnal és sietve elindul! Erre az azonnalra kell gondolni! Mi általában, amikor valamit tenni
kell,  akkor  elkezdünk gondolkodni,  mi mindent  kell  még magunk körül  rendbe tenni,  mi
mindent kell még elrendezni, hogy aztán elindulhassunk. Az életben vannak olyan helyzetek,
amikor nem szabad gondolkodni, amikor azonnal tenni kell, amire a felszólítást kapjuk, mert
különben elvétjük a pillanatot! 

Ez a pillanat kegyelme!
Kegyelem az Isten ajándéka! 
A pillanat az életünk! 
Pillanatokból tevődik össze az életünk! 
Mennyi pillanatot elveszítünk! 

Mennyi pillanatot elveszítünk,
amikor az ember ki tudná fejezni, hogy összetartozik a másikkal!

Ez az egyik lényeges üzenete Máriának!

2. Mennyi áldozatra vagyunk készek egymásért
Mária  második  üzente,  hogy  a  fáradságot  vállalja,  minden  fáradságot  vállal  a  hegyeken
keresztül.  Aki  ismeri  Jeruzsálemet  és  környékét  az  tudja,  hogy  mit  jelentett  ez  az  út
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Jeruzsálemből  Ainkarimba eljutni.  Ez jó  pár  kilométer  igen-igen emberpróbáló  út.  Ennek
nagyon fontos üzenete van.

Mennyi fáradságra vagyunk képesek és készek egymásért?

Oly sokszor hallja az ember, hogy emberek jóra törekednek, talán még azt is mondhatnám,
hogy szentek akarnak lenni! Mi ennek az útja? Ez, ilyen egyszerű! Vállalni a fáradságot azért
a másikért, amikor a másiknak segíteni kell! Ez a szentség útja! Nem kell kitalálni az utakat,
megmutatta Jézus, megmutatta a mai vasárnap üzente szerint Mária. 

Nincs más útja az ember lelki növekedésének!

Oly sokszor halljuk, hogy az emberek mekkora gondolatokkal állnak elő. Mindenki tudja,
hogy mit kell tenni! Mindenki tudja, hogy mi a megoldás kulcsa! És? Minden attól függ, hogy
mennyi  áldozatot tesz,  mennyi  áldozatra  hajlandó a másikért!  Itt  bejön a  kényelmünk,  az
önzésünk, az okoskodásunk! Megpróbáljuk kibeszélni, hogy éppen miért nem! 

Mária példát ad nekünk, mit jelent áldozatot hozni a másikért!
Ez az út! Nincs más út!

Aki ezt az utat elhagyja, vagy ezt az utat kikapcsolja az életéből, vagy el akarja kerülni, az
olyan útra lép, olyan úton indul el, amely zsákutca, vagy eltévelyedésbe visz!

3. A Lélek késztetésére való szolgálat
A harmadik nagyon lényeges szempont, amire Mária tanít bennünket: ott marad addig, amíg
ott szükség van rá! Mi mindent kell adott esetben elhagyni azért, hogy az ember meg tudja
tenni azt, ami szükséges a másik számára! Ilyenkor nem lehet előjönni azzal, hogy mi minden
dolgom van, mit kell nekem elvégezni. Amikor az ember felismeri, belátja, hogy valakinek
mire van igazán szüksége, akkor azt tesszük, amire a másiknak szüksége van, nem pedig azt,
amit mi kitalálunk. A máltaiaknak van egy nagyon fontos igazsága: segíteni csak jól szabad!
A jól segíteni azt jelenti, hogy azt tesszük, amire a másiknak szüksége van, nem azt, amiben
mi kiteljesedünk, amit mi kitaláltunk és fölépítettünk. Ilyen esetekben nem is biztos, hogy azt
tesszük, amire valóban annak a másiknak szüksége van. A Biblia ezt így mondja: ezek a
Szentlélek sugallatai! Ne gondoljuk azt, hogy mi mindig ki tudjuk találni, hogy mit kell tenni.
Minden helyzet egyedi. 

Ahhoz, hogy az ember a különböző egyedi helyzetekben helyt tudjon állni,
jó antennák kellenek,

hogy az ember a Lélek sugallatait, a Lélek szólításait, intéseit fölfogja!

Közel  van  az  Isten!  Amikor  az  ember  ezekkel  a  kérdésekkel  szembesül,  ezeket  a
megoldásokat elfogadja és magáévá teszi,  akkor megjelenítjük egymás számára az Istent!  A
világ hitetlensége pontosan abban van: minden értünk történik, azért úgy gondoljuk, hogy
nekünk nincs dolgunk, nincs kötelezettségünk a másik felé! A mai vasárnapon valamiképpen
állítsuk át a váltókat, állítsuk át a gondolkodásunkat! Még van három-négy nap karácsonyig,
gondolkodjunk el azon, hogy valóban közel engedjük-e magunkhoz az Istent?

Európában  élünk.  Kérdés,  hogy  Európa  hogyan  adventez,  hiszen  a  kereszténység  szinte
mondhatjuk,  megszűnt!  Még  úgy,  ahogy  kevesen  jönnek  a  templomokba,  de  a
mindennapjaikban nagyon sikeres volt az alapok tönkretétele! Az embernek sokkal könnyebb
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a  pillanatokat  elengedni,  vagy  a  pillanatokat  a  magunk  javára  fordítani.  Könnyebb  az
embernek  minden  áldozattól  viszolyogni,  minden  áldozattól  lehetőleg  elhatárolódni.
Könnyebb az embernek a maga okoskodását mindenek elé helyezni. Pedig a pillanat az élet és
a pillanat mindig mások felé fordít, mert az életnek csak akkor van értelme, ha kilépünk a
magunk világából! Igen, az áldozat pontosan azt jelenti, hogy az embernek a másik annyira
fontos, hogy érte áldozatot hoz! Minden áldozat lemondás!

Szeresd felebarátodat, mint önmagadat!
Az eredeti szentírási fogalmazás szerint jobban, mint magadat!

Ez kell, hogy meghatározza az összetartozásunkat!

Ezért  fut  zátonyra szinte minden emberi kapcsolat,  mert  nehéz mindezt  beváltani a  Lélek
késztetésére!  A Lélek mindig kiemeli  az embert!  A Lélek égi  ajándék!  A Lélek ihletései
isteniek! Ha az ember ezeknek teret ad az életében, akkor egy új világ támad!

Nem  tudom,  hogy  mennyire  van  jelen  Európában  az  advent,  ebben  a  pogánnyá  lett,
keresztény gyökereitől megfosztott Európában. Itt vagyunk mi! Rajtunk múlik, tőlünk függ,
hogy meg tudunk-e újulni! Tudunk-e egy új életet támasztani először a magunk szívében,
aztán a megszületett gyermekeink által, azt követően az élet szolgálata által! 

Higgyék el, rajtunk múlik, Isten pedig velünk van!
Mindenki megkapja az isteni segítséget,

aki van annyira alázatos, hogy számít az Istenre!

+  A M E N  +

Imaszándék a Mi Atyánkhoz

Kedves Testvérek!
Isten szándéka, hogy Isten és ember története közös történet legyen! Mi Isten szövetségesei
vagyunk, ha akarjuk! Isten legfőbb szövetségese az emberek világában Szűz Mária! 

Gondoljunk arra a nagy lehetőségre,
hogy mi Isten munkatársaiként egymás életét szolgálhatjuk,

szebbé, gazdagabbá, boldogabbá tehetjük!
Ne mondjunk le erről a csodálatos küldetésről!

Mi Atyánk…

Szentmise befejezése

Kedves Testvérek!
Használjuk fel  lelkileg még ezt a néhány napot. Akkor igazán ünnepelhetünk, ha hisszük,
hogy kívülről  kell  jönni  a  segítségnek!  Megfelelő alázatosságra kell  jutni ahhoz,  hogy az
ember belássa, nem képes megoldani sem a maga, sem a világ problémáit! Kívülről kell, hogy
jöjjön a segítség! A megváltás erről szól! Karácsony ezt a folyamatot indítja el! 

+  Á L D Á S  +

C 04

5


	Szentmise bevezetése
	Az ember élete ez által valójában megistenül!
	A szeretet kockázata

	Jézus a közöttünk megjelenő isteni szeretet!
	Az élet azt várja,
	hogy - ahogy Jézus tette, - Isten akaratát teljesítsük be!

